
Bohoslužby ve FS ČCE Hodonín dne 10.4.2022 – Květná neděle 

V TICHOSTI A POKOŘE  

VSTUPNÍ SLOVA 

    Plésej velice, dcerko Siónská, prokřikuj, dcerko Jeruzalémská. Aj, král tvůj přijde tobě spravedlivý a 

spasení plný, chudý a sedící na oslu, totiž na oslátku mladém. Nebo vypléním vozy u Efraima a koně 

z Jeruzaléma, a vypléněna budou lučiště válečná; nadto rozhlásí pokoj národům a panování jeho od 

moře až k moři, a od řeky až do končin země. (Za 9, 9-10 – Kral.)   

PÍSEŇ č. 100 Pánu všichni prozpěvujte  

MODLITBA: 

        Pane Bože, připojujeme se k zástupům oslavujících tvého Syna Ježíše Krista. Děkujeme, že jsi ho 

poslal na tento svět, aby se stal jedním z nás, a aby svou poslušností uskutečnil tvé dílo spásy. 

Děkujeme, že ti tento svět není lhostejný, a že o něj stále pečuješ. Jsme ti vděčni za všechny dary 

země, kterými nás sytíš k životu časnému. Chválíme tě za dary Tvého Ducha, který v nás vzbuzuje 

naději života věčného. Děkujeme za společenství sester a bratří, do kterého jsi nás postavil. 

Děkujeme, že nám dáváš zvěst evangelia, že v něm můžeme najít orientaci pro naše životy. 

Vyznáváme, Pane Bože, že si tě často přizpůsobujeme podle svého. Naše slovo je nejasné a svědectví 

našeho života chabé. Je také naší vinou, že mnoho lidí kolem nás má o tobě zkreslené představy. 

Smiluj se, prosíme, nad námi. Víme, že nejednou chybujeme. Prosíme o pomoc ke slyšení a také 

k následování tvého slova. Buď svým Duchem svatým uprostřed nás a všude tam, kde se tvůj lid 

shromažďuje k bohoslužbám, aby všude byla tobě vzdávána čest a chvála. O to tě prosíme ve jménu 

Otce, Syna a Ducha svatého. – Amen.  

ČTENÍ PÍSMA SVATÉHO 

    Z Písma svatého budeme číst z 21. kapitoly Matoušova evangelia verše 1-9: 

   Když se přiblížili k Jeruzalému a přišli do Betfage na Olivové hoře, poslal Ježíš dva učedníky …  

 Pojďte, zaplesejme Hospodinu, oslavujme zpěvem skálu své spásy. Hospodin je velký Bůh, je velký 

Král nad všemi bohy. On je náš Bůh, my lid, jejž on pase.  -  Halelujah.  

PÍSEŇ č. 272 Jak vítati mám tebe 

KÁZÁNÍ 

    Textem dnešního kázání jsou verše 2 až 11 z 2. kapitoly epištoly Filipským: 

…dovršte mou radost a buďte stejné mysli, mějte stejnou lásku, buďte jedné duše, jednoho smýšlení…    

Sestry a bratři,  

často slýcháme: „Nevěřím v Boha. Kdyby Bůh byl, nebylo by to či ono,“ – a následuje výčet 

negativních věcí, nad nimiž lidský rozum zůstává stát. Jak jedná Bůh v tomto světě?  Kde můžeme 

vidět stopy jeho lásky? Jak zachraňuje, pomáhá, jak přináší spasení? Tak se ptáme i my. 

    Naše představy o tom, jak by měl Bůh do našeho života zasahovat, jsou různé. Nejednou si 

myslíme, že by měl Bůh odstranit všecko, co nám komplikuje naši pozemskou existenci. Je přece 

všemohoucí, jak to spolu se všemi křesťany vyznáváme v Apoštolském vyznání víry. Můžeme věřit ve 

všemohoucího Boha, když kolem sebe vidíme takovou bezmocnost vůči nemoci, úzkosti, 

nespravedlnosti, válce a nakonec tváři v tvář smrti? 



    Také Ježíšovi současníci měli svou představu, jak by měl Pán Bůh zasáhnout do jejich přítomnosti. 

Už měli dost ponižování a nadvlády pohanských Římanů a nehodlali se před nimi nadále hrbit. 

Konečně chtěli žít jako svobodný Boží lid. Bůh jim daruje Mesiáše a ten uskuteční všechny sny, které 

spřádali po generace. Mnozí zaslechli Ježíšovo zvěstování a nechali se jím oslovit. Obdivovali Ježíšovu 

moc slova i činu. Šli za ním s nadějí, že je to právě on, kterého Bůh zaslíbil. Konečně se dočkali! 

S Ježíšem nastane pro Boží lid nové období! Vítají jej v Jeruzalémě jako Krále, syna Davidova. Vzdávají 

mu hold, kterého je hodna pouze význačná osobnost. Chválí Boha, protože se nad nimi smiloval a 

v Ježíši se přiblížila doba vykoupení a spásy. 

    Symbolika Květné neděle naznačuje, že Ježíšovo kralování je jiné a nepodobá se tomu, co si o něm 

lidé vysnili. Jak hluboce se my, lidé, ve svých představách mýlíme. Jak často Boží působení 

zkreslujeme a naše výpověď o Bohu bývá nejednou falešná a nevěrohodná. Izrael doby Ježíšovy 

neporozuměl Božímu působení v Ježíši Kristu. Něco podobného se – žel – může stát (a stává) i nám a 

církvi v kterékoli době. Člověk by si měl dávat veliký pozor na to, aby za Boha a Boží jednání 

nevydával svoje představy. Naštěstí je nám darováno Boží slovo, ve kterém se můžeme znovu a 

znovu pouštět na dobrodružnou cestu naslouchání a otevírání se jeho zvěsti. 

    Ježíšův vjezd do Jeruzaléma má všechny znaky královského přivítání. A přesto je tu něco, co lidské 

tužby a představy, které do něho vkládají, zpochybňuje. Ježíš jede na oslu! Nezmocňuje se tohoto 

světa nadvládou moci a síly. Získává a přemáhá tento svět mocí lásky a pokoje. To jsou důrazy, které 

velice snadno přeslechneme. Láskou a pokojem přece nikam nedojdeme, říkáme. To, co nám chybí – 

ozývá se ze všech stran – je silná ruka a pevný režim. Teprve ten nastolí pevný řád a respekt. Láska a 

pokoj jsou leda prostředky slabochů a zbabělců. 

   A přece si Pán Bůh zvolil právě tuto cestu pro vykoupení světa a všeho stvoření. Nedal a nedává za 

pravdu mocným, násilníkům či silákům, ale těm, kteří dovedou v tichosti sloužit Pánu Bohu i druhým 

lidem. Boží kralování nestojí na slzách a nářku pokořených. Pán Bůh přichází, aby napravil, co bylo 

pokřiveno a umožnil nově začít, kde to člověk zkazil. Přichází umožnit porozumění v situacích, kde se 

my nedokážeme domluvit. Je králem smíření, nikoli nepokoje. Králem pokory, nikoli bezohledného 

domáhání se svých nároků. 

    Nejde cestou slávy a velkolepého vítězství – ba naopak, zvolil si způsob utrpení a bolesti. 

    Jak jedná Pán Bůh v tomto světě? Tak, že se staví na stranu těch, kteří nemají moc vládnout nad 

druhými. Je na straně trpících, ponížených, nemocných a všelijak poznamenaných. Je to Bůh, který je 

solidární s naším lidstvím. S lidstvím, na kterém leží vina, které poznamenává nezdar, zklamání a 

mnohé pády. Je to Bůh, který jedná prostřednictvím všech, kteří těmto bídou poznamenaných slouží. 

„Co jste učinili každému z těchto nepatrných, mně jste učinili.“ Takové svědectví vydává novozákonní 

zvěst o Ježíši. 

    Jednou z perikop (oddílu) dnešní neděle - kromě čtení o Ježíšově vjezdu do Jeruzaléma - je oddíl 

z Pavlova listu do Filipis, ten známý hymnus na Ježíše. V tomto biblickém úryvku je v kostce 

vyjádřeno, kým pro nás Ježíš Kristus je a v čem spočívá jeho jedinečnost a mesiášství. V tomto oddíle 

je také odpověď na otázku, kterou jsme si položili na začátku kázání: Jak jedná Bůh v tomto světě? Je 

to odpověď „zbožná“, snad katechismová – vycházející ze svědectví Písem – ale hluboce pravdivá: 

Bůh v tomto světě jedná skrze svého Syna Ježíše Krista. Božímu jednání nejvíce porozumíme, když se 

budeme dívat na Pána Ježíše Krista. 

   Jaké svědectví o Ježíši vydává perikopa Květné neděle? Ježíš byl roven Bohu. Dřív než přišel na svět 

jako Mariino dítě, už existoval spolu s Bohem. Pavel chce zdůraznit, že na své rovnosti nelpěl. Zřekl se 

toho, na co měl právo. Vzdal se všeho, co mu samozřejmě patřilo, a místo „věčného bytí spolu 



s Otcem“ přijal „způsob člověka“, vzal na sebe naše člověčenství. „Zmařil sám sebe“, vydal se cele, dal 

se druhým k dispozici se vším, co měl. Přijal úděl člověka s jeho nezajištěností, ohrožeností, s jeho 

zápasem s nemocí a bolestí, až do hlubin lidského smutku a beznaděje, až do opuštěnosti ode všech, 

až do té hrůzy opuštěnosti od Boha, až do ponížené a zavrženíhodné smrti na kříži. Jinak řečeno, 

Ježíšův život, jeho vydání se se vším a pro všechny, je znamením Boží lásky. Nikoli té sladké, 

bezduché, sentimentální, ale té životodárné lásky k bližním (agapé), která nelikviduje třtinu větrem se 

klátící. 

    Takový je tedy Ježíš, Mesiáš přijíždějící na oslu do centra Jeruzaléma, tichý a pokorný srdcem. Pro 

člověka nelitoval sebe. Jeho láska k lidem jde až na krajní mez. Tak svědčí o Ježíši evangelia – od jeho 

narození ve chlévě až po jeho zvolání na kříži: „Dokonáno jest“. Ani pro Ježíše tento způsob života pro 

druhé a život v poslušnosti svého Otce není snadný a samozřejmý. Je vybojovaný v mnoha bolestných 

a nesnadných zápasech. V tom je však pravým člověkem – na rozdíl od onoho Adama, o kterém 

čteme na prvních stránkách Bible, a který je skrytý v každém z nás, na rozdíl od Adama, který touží 

být jako Bůh a který chce pro sebe urvat co nejvíc. 

     Nemůžeme zamlčet, že Pán Bůh právě tohoto Ježíše, který osvědčil poslušnost až do smrti na kříži, 

povýšil a „dal mu jméno nad každé jméno“. Pán Bůh se k němu přiznal a přiznává se k tomu, co 

vidíme na Ježíši. To má naději na vzkříšení a věčný život! V tom, jak jednal Ježíš je naděje pro každého 

z nás a pro celý svět. Ježíšova cesta nezištné a sebedarující lásky je to jediné, co přináší světu světlo a 

co mu dává perspektivu. Jen to stojí za to v životě uskutečňovat. Ostatní pomíjí, ale k tomuto 

ježíšovskému způsobu existence se Pán Bůh dnes i jednou přizná. 

    Dokud však žijeme na tomto světě, je náš život poznamenaný zápasem a rozhodováním, bojem 

s pokušením. Ten zápas znamená odříkání, službu, oběť a ono biblické: „Vezmi svůj kříž a následuj 

mne“. Je však naší nadějí, že to není zápas marný a předem ztracený. Nejde o boj s větrnými mlýny. 

Je to nesení úkolu, ke kterému Pán Bůh říká své ano a dává sílu v zápasech, které jsou nejednou nad 

naše možnosti a síly. V tom je radost zvěstovaného oddílu z Pavlovy epištoly a radostné poselství 

dnešní neděle. Společně s Pánem Ježíšem naše cesta životem neústí do zbytečnosti a marnosti, ale je 

korunována vítězstvím a nadějí. 

   Víra však není pouhou ideologií či naukou, ale má konkrétní vztah k našemu každodennímu životu. 

Apoštol Pavel – dříve než zařadí ten krásný hymnus o Ježíši – zdůrazňuje sociální rozměr našeho 

života. Žijeme uprostřed společenství druhých lidí - v rodině, v práci, ve svém okolí, ve sboru či jinde. 

Toto společné bytí s druhými je prostorem, kde se naše víra osvědčuje. Apoštol Pavel nikdy 

nezapomněl dotáhnout výšiny víry do konkrétních situací tady na zemi. Tak tomu je i v oddíle, který 

byl zvolen jako text dnešní neděle. Slyšeli jsme: „Mějte stejnou lásku, buďte jednoho smýšlení, 

nedejte se ovládnout svou ješitností, ale v pokoře pokládejte jeden druhého za přednějšího než sebe. 

Mějte na mysli to, co slouží druhým, ne jen vám samotným.“ 

     Jak nesnadné je přijmout za své Pavlovu výzvu. Pán Ježíš od nás očekává plné nasazení pro službu 

druhým lidem. 

    Křesťanovy skutky a jeho chování se rodí z víry v Ježíše Krista. Opravdové společenství, pravá 

kvalita mezilidských vztahů je možná jen tam, kde přijmeme pokoru, kterou vidíme u Ježíše, kde 

respektujeme zásadu, že nejsme bodem, kolem kterého se točí svět, že druzí lidé tu nejsou pro to, 

abychom my jejich prostřednictvím dosáhli svých cílů, ale že před Pánem Bohem jsme všichni jeho 

děti, a jako takoví se smíme přijímat, respektovat a vzájemně obohacovat. To, co věříme o Kristu, se 

má stát „normou“ našich rozhodování uprostřed bližních, se kterými žijeme. Ještě jinak řečeno: 

milujícího Boha, který z lásky ke stvoření dává svého jediného Syna, lidé nepoznají podle našich 

zbožných slov a velkolepých vyznání, ale podle naší lásky.  



    Perikopa (oddíl) dnešní neděle nás zasahuje do citlivého místa  - právě tam, kde se pohybujeme od 

rána do večera, do našeho života mezi našimi bližními. Být uprostřed druhých je velký dar od Pána 

Boha. Je to však také zdrojem nesnází, neustálého narážení do sebe a nesnadných zápasů o vzájemné 

porozumění. Naše poslání žít po způsobu Ježíše Krista uprostřed bližních je poslání na celý život – 

vlastně nikdy není hotové „Ať je mezi vámi takové smýšlení“ - vyzývá apoštol filipské křesťany - „jako 

v Kristu Ježíši“. Tato výzva je určena i nám. Přijměme ji nikoli jako výhružku či metlu, ani jako měřítko 

soudu svých bližních, ale jako pomoc pro naše následování Krista uprostřed těch, které nám Pán Bůh 

daroval.                                                                                                                                                          – 

Amen. 

MODLITBA: 

    Pane Ježíši Kriste, jak těžko chápeme tvou lásku! Pro naši radost a naději dáváš sám sebe. My takto 

své bližní milovat neumíme. Stále si ponecháváme mnoho sami pro sebe a neumíme ti sloužit 

v bratřích svých nejmenších. Obracíme se k tobě s prosbou: dej nám sílu, abychom se ti podobali. – 

Amen.    

PÍSEŇ 477 Snažujme se ve všem právě  

SBOROVÁ OHLÁŠENÍ 

PŘÍMLUVÁ MODLITBA 

    Prosíme, Pane Bože, za své bližní. Přimlouváme se za ty, kteří ztratili orientaci a smysl života. 

Prosíme, smiluj se nad nimi. Přimlouváme se za lidi hledající. Daruj jim bližní, kteří by jim s ochotou 

naslouchali. Prosíme za všechny, které trápí bolest těla či ducha. Buď nadějí a silou v jejich soužení. 

Prosíme za nemocné a utrápené v našem sboru. S prosbou myslíme na všechny, kteří prožívají 

poslední dny na tomto světě. Dej jim poznat svoji blízkost i ve chvílích posledních. Prosíme za válečná 

místa a nepokoje na celém světě. Přimlouváme se za tvou církev, kterou máš po celém světě. 

Prosíme za pronásledované pro víru v tebe a děkujeme ti za jich svědectví. Prosíme za náš sbor, za 

jeho budoucnost, za jeho příštího kazatele. Žehnej nám v Duchu svatém, abychom ti věrně sloužili.   

   Pane, ty víš, že mnoho věcí nám ještě leží na srdci, a tak ti je nyní v hlasité nebo tiché modlitbě 

předkládáme… 

   Nakonec, Pane, prosíme, vyslyš nás, když společně se k tobě modlíme: Otče náš… – Amen. 

PÍSEŇ č. 631 Nám pomoz, Pane milý  

POSLÁNÍ:  

     Proto i my, obklopeni takovým zástupem svědků, odhoďme všecku přítěž a hřích, který se nás tak 

snadno přichytí, a vytrvejme v běhu, jak je nám uloženo, s pohledem upřeným na Ježíše, který vede 

naši víru od počátku až do cíle. Místo radosti, která se mu nabízela, podstoupil kříž, nedbaje na 

potupu; proto usedl po pravici Božího trůnu. Myslete na to, co všecko on musel snést od hříšníků, 

abyste neochabovali a neklesali na duchu.  (Žid. 12, 1-3) 

POŽEHNÁNÍ:  

         A tak zůstává víra, naděje, láska – ale největší z té trojice je láska. (1 Kor. 13, 13) – Amen.  

PÍSEŇ č. 309 Lásku syna Božího (7-8) 

Sbírka kázání pro čtené Služby Boží I., 1996/1997, Květuše Šilarová 



 

 


